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Rad na mati~nim }elijama 
vodi nas tamo gde je bila

transplantacija organa pre 
30–40 godina, kada je sve bilo 

u povoju i neizvesno. Tako }emo 
i mi u narednih 10 do 15 godina

u terapiji primewivati i 
transplantaciju }elija koje su

nastale iz mati~ne }elije. 
To }e biti sasvim nova

medicinska disciplina, 
~iji ciq nije stvarawe novog

bi}a, ve} proizvodwa zdravih
}elija kojima }e se zameniti

patogeno tkivo zdravim 
– rekao je na VMA

prof. Miodrag Stojkovi}, 
poznati svetski nau~nik.

EMBRIOLOG
DR MIODRAG STOJKOVI] TERAPIJA

SKROJENA PO MERI
Fascinantno! Re~ je kojom su lekari sa VMA ocenili pre-

davawe o mestu embrionalnih }elija u modernoj medici-
ni, koje je u prepunom amfiteatru te ustanove nedavno
odr`ao prof. dr Miodrag Stojkovi}, prvi evropski nau~-
nik koji je klonirao qudske embrionske }elije. Bilo je to
wegovo pristupno izlagawe, budu}i da je izabran za go-
stuju}eg profesora te renomirane zdravstvene ustanove. 
Saradwom sa poznatim embriologom VMA je dobila mo}-

nu podr{ku, {to }e omogu}iti da pro{iri i unapredi ve} za-
po~eti rad u toj oblasti, a prof. Stojkovi} je, vidno dirnut
pa`wom koju su mu ukazali zemqaci i kolege, istakao:

– Ne mogu da na|em re~i kojima bih opisao kako se ose-
}am ovde me|u vama, u stvari me|u svojima. I za mene je ogrom-
no priznawe da budem po~asni gostuju}i profesor VMA, a na-
dam se uskoro i va{ saradnik, neko ko }e sa vama doneti ovde
u Srbiju ono {to je i u svetu jo{ u povoju, {to se tek nazire
negde na horizontu. I nadam se da }emo uspeti da u na{oj ze-
mqi iskoristimo mati~ne }elije i tehnike koje prate nauku ma-
ti~nih }elija i primenimo ih u medicini. 

Od po~etka ove godine radim u Valensiji kao zamenik
direktora Centra za istra`ivawe ”Prinsipe Felipe“, ali bi-
lo bi neiskreno ako ne bih rekao da su sve moje misli ovde



i ja imam samo jedan san – da
taj posao koji radim, radim u
Srbiji.

BUDU]NOST 
MEDICINE

U`a oblast anga`ovawa tog
vrsnog nau~nika jeste terapijsko
klonirawe, ~iji ciq nije stva-
rawe novog bi}a, ve} proizvod-
wa zdravih }elija kojima }e se
zameniti patogeno tkivo zdrav-
im. Terapija mati~nih }elija je
veoma kompleksna disciplina i
podrazumeva multidisciplinar-
no anga`ovawe u stvarawu ma-
ti~nih }elija, koje bi se kori-
stile za le~ewe najte`ih obo-
qewa. To je mlada nauka, a sma-
tra se budu}no{}u medicine. 

Prve mati~ne }elije iz qud-
skih embriona dobijene su u SAD
pre {est godina, a klonirawe
qudskih }elija koje bi se koristi-
le u terapiji jeste nepoznanica i
u vode}im zemqama sveta. Per-
spektiva wihove primene nazire
se za desetak godina. Tek tada bi

mogle da se ponude }elije tzv.
kroja~kog tipa – za svakog pa-
cijenta i wegovu bolest mogla
bi da bude “skrojena” odgova-
raju}a terapija. 

Mo`da ove re~i zvu~e ne-
verovatno, ali su istinite. Za
profesora Stojkovi}a to je
prirodni put kojim }e se sli-
vati rezultati svih istra`i-
vawa u narednom periodu. A o
onome {to je do sada uradio,
u saradwi sa timom stru~wa-
ka u Wukaslu, detaqno je is-
pri~ao lekarima.

Za velika otkri}a mora
da postoji fascinacija kao
inspiracija. Profesor Stoj-
kovi} je bio fasciniran oso-
binama mati~nih }elija koje
se dobijaju iz vi{ka oplo|e-
nih embriona, starih pet-
{est dana. Razloga za to ima
vi{e. Najpre, te }elije mogu
da se dr`e u plasti~noj {oqi
u inkubatoru neograni~eno
dugo, jer nikad ne stare. Sve
to vreme one }e ostati u tzv.
pluripotentnom stawu – kada
se jo{ nisu ”odlu~ile” da li
}e postati nervne, sr~ane, }e-
lije jetre ili ne{to drugo. 

A jedna od najbitnijih od-
lika tih }elija jeste da pose-
duju mogu}nost da se diferen-
ciraju u oko 200 tipova }eli-
ja qudskog organizma. To nau~-
nicima otvara mogu}nost me-
dicinske primene embrional-
nih mati~nih }elija u regene-
raciji tkiva, za le~ewe odre-
|ene grupe bolesti (gde }elije
nisu vi{e u stawu da izvr{e
funkciju, odnosno gde su odu-
mrle). To su Parkinsonova i
Alchajmerova bolest, dijabe-
tes tipa 1, povreda ki~mene
mo`dine, nervne i sr~ane bo-
lesti, muskulatorne distro-
fije, i druge. 

Profesor Stojkovi} ve-
ruje da bi duga lista danas te-
{ko izle~ivih bolesti bila
kra}a kada bi klonirane ma-
ti~ne }elije po~ele da se pri-
mewuju u le~ewu bolesnika.
Ali mati~ne }elije nisu re{e-
we za sve qudske bolesti i vr-
lo je neodgovorno i neumesno
obe}avati da }e se wihovom
primenom le~iti sve.

Kao nau~nika, Stojkovi-
}a zanima po~etak stvarawa
tkiva iz tih mati~nih }elija
u laboratorijskim uslovima,

ETI^KI ILI NE
– Zemqe u svetu podeqene su kada je re~ o davawu

dozvole za rad sa qudskim embrionim mati~nim }elija-
ma. One u kojima ta pitawa nisu regulisana smatraju
da su ti embrioni `iva bi}a i da ih ne smemo koristi-
ti za dobijawe qudskih embrionalnih mati~nih }elija.
Me|utim, ne ka`e se da su ti embrioni dobijeni iz kli-
nika za ve{ta~ku oplodwu i da je to vi{ak koji biva ba-
~en ukoliko se ne iskoristi za nau~ne svrhe. Ja sam
Srbin, pravoslavac i nau~nik, a za nekoga ko se bavi
naprednom medicinom eti~ko pitawe prestaje u onom
trenutku kada zna da se iz jednog embriona mo`e dobi-
ti milijardu mati~nih }elija, koje }e sigurno poslu`iti
ne samo za nau~ne ve} i za medicinske ciqeve. Milion
pacijenata ~eka na rezultate na{ih istra`ivawa i ja
nemam eti~ku dilemu da li iskoristiti ili ne taj em-
brion i pomo}i nekome –  ka`e prof. dr Miodrag Stoj-
kovi}.

REPRODUKTIVNO KLONIRAWE
Za razliku od terapijskog, reproduktivno klonirawe

nema medicinsku implikaciju i veoma je opasno ne samo
za klonirani plod ve} i za nosioca tog ploda. Posledice
takvog klonirawa kod qudi bile bi katastrofalne, i to
bi bacilo lo{u sliku na celu oblast koja se bavi embri-
onalnim mati~nim }elijama. Profesor Stojkovi} smatra
da reproduktivno klonirawe treba zabraniti u celom
svetu. Na`alost, to nije mogu}e i neki qudi to rade, sre-
}om bez velikog uspeha. 
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General-major prof. dr Miodrag Jevti} uru~io je prof.
Miodragu Stojkovi}u po~asnu plaketu VMA
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faktori koji dr`e mati~nu }eliju u pluripotentnom stawu,
odnosno faktori koji je “teraju” da postane nervna ili neka
druga }elija qudskog organizma. Interesuje ga kako mo`e da
unapredi ispitivawe novih lekova kori{}ewem qudskih em-
brionalnih mati~nih }elija i rani qudski razvoj i promene
koje su vezane za wega.

LEK U PLASTI^NOJ [OQI 
Put do tih spoznaja je dug. Najpre je trebalo u laborato-

rijskim uslovima iz jednog dela ranog embriona (starog {est
-sedam dana), koji se sastoji od pedesetak }elija, dobiti neza-
mislivu brojku od milijardu }elija. A to je postignuto mukotrp-
nim i dugim postupkom u laboratorijskim uslovima – u plasti~-
noj {oqi ili fla{ama. Od tih pedesetak }elija dobija se naj-
pre prva kolonija qudske embrionalne mati~ne }elije, koju ~i-
ni vi{e od 2.000 }elija. Onda se od 2.000 dobije 8.000, pa
16.000… I tek posle {est do osam meseci nastaje jedna lini-
ji mati~nih }elija. Profesor Stojkovi} je u Wukaslu uspeo da
napravi devet linija iz devet embriona.

I kada su nau~nici imali sve to u svojim rukama, zapo~e-
la je karakterizacija tih mati~nih }elija – trebalo je dokaza-
ti da su to qudske embrionalne pluripotentne mati~ne }elije.
Zato se u pomo} priziva molekularna biologija, jer se wom
dokazuje prisustvo specifi~nih gena koji dr`e te }elije u plu-
ripotentnom stawu. A sve je to potrebno kako bi se uradila
detaqna karakteristika novih linija i uo~ilo individualno
pona{awe tih mati~nih }elija, odnosno linija, i nau~ili ne-
{to iz toga – koja linija poseduje vi{e sklonosti da izraste u
}elije ektoderma, endoderma ili mezoderma, jer je ciq slede-
}i – da se ”nateraju” te }elije u ektoderm, iz ektoderma u neu-
ro}elije i, kona~no, da se te }elije jednog dana koriste za
transplantaciju. I kada se poseduju metodi i tehnike kojima }e
se, na primer, mati~ne }elije ”naterati” da budu nervne, one
}e mo}i da se primewuju u medicini.

– Ono {to nas sve zanima i za{to smo mi dobili dozvolu
da radimo sa qudskim kloniranim embrionima jeste da dove-
demo neke bolesti u plasti~nu {oqu i da ih uz pomo} mati~nih
}elija boqe prou~imo, zahvaquju}i novim biohemijskim, meta-
boli~kim, molekularnim analizama. Da na|emo korene bole-
sti i poku{amo da ih iskorenimo. 

To je ideja terapeutskog klonirawa. Treba ista}i da se
prilikom terapeutskog klonirawa te mati~ne }elije ne kori-

ste za direktno tretirawe pacijen-
ta, ve} kao oru|e za odre|ivawe gde
nastaju koreni qudskih bolesti, ka-
ko nastaju i kako ih pobediti. Mi
smo u Wukaslu uspeli da dobijemo
prve klonirane embrione i dokaza-
li da je to stvarno klonirani em-
brion. Daqi je stepen da iz wih,
istim putem, dobijemo mati~ne }eli-
je, koje }emo ~uvati u pluripotent-
nom stawu.

Potencijalna medicinska pri-
mena qudskih embriona je u zaletu, i
sve je vi{e i vi{e zemaqa koje poku-
{avaju i `ele da rade i ula`u velika
sredstva da bi promovisale tu disci-
plinu, ali to je jo{ uvek pionirski
poduhvat.

– Za mene je nau~na fantastika
da svaki pacijent ima svoje mati~ne
}elije, koje le`e u banci i koje su we-
gove, sa wegovim genetskim materija-
lom. Mi smo vrlo daleko od toga, jer
nemamo dovoqan broj jajnih }elija,
ali ukoliko budemo u stawu da iz em-
brionalnih mati~nih }elija izdvoji-
mo jajne }elije koje koristimo, ili
jo{ boqe, ono {to se klonirawem
reprogramira (uzeti }eliju ko`e pa-
cijenta i ”ubediti” tu }eliju da bude
pluripotentna, odnosno mati~na }e-
lija) bi}emo na dobrom putu da uspe-
mo – ka`e Stojkovi}.

Izgleda da ta budu}nost po~iwe.
U Kaliforniji bi ove godine treba-
lo da po~nu prve studije kori{}ewa
qudskih embrionalanih mati~nih }e-
lija za le~ewe ki~mene mo`dine.

Mira [VEDI]

JEDNOSTAVAN I SKROMAN ^OVEK
Profesor dr Miodrag Stojkovi} prvi je

Evropqanin koji je uspeo da klonira qudske
embrionalne mati~ne }elije. Ko je taj vrsni
nau~nik?

Ro|en je 5. jula 1964. u Leskovcu. Tu je za-
vr{io osnovnu i medicinsku {kolu, a potom se
otisnuo u Beograd i zavr{io Veterinarski fa-
kultet. Veterinom se nikad nije bavio, ve} ga je
privla~ila nauka i rano se ukqu~uje u nau~no-
istra`iva~ke projekte. Ali `e| za novim sa-
znawima nije mogao da utoli u Beogradu. Ma-
mio ga je svet, pa odlazi u Nema~ku, najpre u
Hamburg. Dok ~eka da se nostrifikuje diploma,
radi u bolnici kao medicinski tehni~ar i spo-
znaje prakti~nu stranu struke. 

Slede}a stanica na wegovom putu je Vete-
rinarski fakultet Minhenskog univerziteta.

Tu je zapo~ela wegova ”geneti~ka avantura“. Doktorirao je 1996. godine odbraniv-
{i temu iz oblasti embriologije i biotehnologije, postao asistent na fakultetu, a
od 1997. godine jedan je od prvih nau~nika Evrope koji se, zajedno sa prof. Ekhar-
dom Volfom i dr Valerijem Zaknart~enkom, bavio klonirawem doma}ih `ivotiwa. 

Pre ~etiri godine prof. Stojkovi} preselio se u Veliku Britaniju i radio je
kao profesor na univerzitetu u Wukaslu. Tu zapo~iwu da se ostvaruju i wegovi
snovi. Avgusta 2004. dobija dozvolu da prvi u Evropi i u zapadnom svetu zapo~ne
rad u dobijawu qudskih embrionalnih mati~nih }elija tzv. kloniranih embriona.
Rade}i naporno, u saradwi sa svojim timom, posre}ilo mu se da do|e do prvih re-
zultata i dobije novu liniju qudskih embrionalnih mati~nih }elija.

Vrsni nau~nik na{eg porekla danas je zamenik direktora velelepnog Centra
za istra`ivawe ”Prinsipe Felipe“ u Valensiji, ali je zainteresovan da {to pre do|e
u Srbiju i da u rodnom gradu nastavi svoj nau~ni i istra`iva~ki rad. A kad }e to
biti, zavisi}e od odluke vlasti i dono{ewa zakona kojim }e se regulisati pitawa
klonirawa mati~nih }elija u terapeutske svrhe kod nas.

I pored slave kojom ga obasipaju, profesor Stojkovi} je jednostavan i
skroman ~ovek, koji voli da ga zovu Mi}a. I zanimawa su mu obi~na – u`iva u
~itawu dobrih istorijskih kwiga, gleda nau~nofantasti~ne filmove, po uzoru
na dela @il Verna, a opu{ta ga dobra muzika iz osamdesetih godina i naravno,
klasika.


